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Informativní zpráva  
o vyřízení dotazů, připomínek a podnětů občanů ze zasedání Zastupitelstva města Brna 

č. Z8/16 konaného dne 21. dubna 2020 

________________________________________________________________________________ 

MUDr. Pavel Texl: 

Dr. Texl, moje jméno. A já mám takovou malou prosbu na zastupitele. Mám tu k projednávání bod  
číslo 59) Prodej minoritního pozemku, nebo minoritních pozemků pod chatami na Brněnské přehradě, 
kde se jedná asi o pozemky velikosti 6 m². Tento bod byl 13. 2. Radou města Brna nejdříve doporučen, 
pak 26. 2. zamítnut, a já bych poprosil některého z radních, jestli by nebyl tak hodný, a nepomohl mně  
a neujal se tadytohoto problému a nenavrhl tento bod z dnešního jednání stáhnout. 
 

JUDr. Markéta Vaňková, primátorka: 

Děkuji za příspěvek, čekám, jestli si některý ze zastupitelů případně osvojí tento návrh, každopádně 
může tak učinit především v tom samotném projednávaném bodě. Takže uvidíme, jestli, až se 
dostaneme, protože program byl právě schválen, tam ten návrh na stažení nebyl vznesen, a až se 
dostaneme k projednání předmětného bodu, tak bude moci některý z přítomných zastupitelů si případně 
osvojit Váš návrh na stažení toho bodu. 
 

Odpověď Ing. Kamila Rajsigla, vedoucího Organizačního odboru MMB: 

Dne 21. 4. 2020 jste vystoupil na zasedání Zastupitelstva města Brna č. Z8/16 v rámci bodu „Dotazy, 

připomínky a podněty občanů“ s prosbou na zastupitele města Brna o stažení bodu 59) „Návrh prodeje 
spoluvlastnických podílů města na pozemcích pod chatami v k. ú. Bystrc“ z programu tohoto zasedání 
ZMB.  

Jak víte, paní primátorka sdělila, že je nutné, aby si tento návrh osvojil některý ze členů ZMB, a obratem 

vznesla dotaz, zda tak některý učiní, což se nestalo, s tím, že osvojení Vašeho návrhu je možné ještě 
u projednávání tohoto bodu. 

K tomu si Vás dovoluji, vážený pane doktore, informovat, že ani následně si po výzvě paní primátorky 
před projednáváním materiálu k tomuto bodu nikdo ze členů ZMB Váš návrh neosvojil, a tudíž byl 
materiál projednán a schválen v podobě doporučené Radou města Brna. 

 

Ing. Petr Kunc: 

Mé jméno je Petr Kunc, jsem občanem města Brna a předsedou TOP 09 Brno-město. Mám  
s dovolením 2 dotazy. První dotaz se týká bodu 28). Jakožto místopředseda Výboru pro národnostní 
menšiny Jihomoravského kraje jsem si pečlivě prostudoval tabulku rozdělení dotací pro menšiny  
a mám tedy dotaz. Co vede zastupitele města Brna k tomu, že zdaleka nejvyšší dotaci, násobně vyšší 
než pro ostatní spolky, jste se rozhodli dát ruskému spolku, ruské menšině, která patří k těm bohatším, 
a naopak třeba Židovská obec Brno, která žádala o pouhých 30.000, tak má v návrhu 0? Tak to je můj 
první dotaz, zdali víte něco víc než my, obyčejní občané, o tom, proč je potřeba podpořit ruskou menšinu 
více než menšiny jiné? 

 

Ing. Marek Fišer, člen Rady města Brna: 

Já bych se rád vyjádřil k tomu bodu 28), proč dáváme dotace ruskému kulturnímu spolku ve větší míře 
než ostatním. Je to z důvodu toho, že ruský kulturní osvětový spolek se aktivně, nejaktivněji podílí  
na pořádání festivalu všech národnostních menšin žijících v Brně – Babylonfest a administrativně tuto 
akci, kde se prezentují všechny národnostní menšiny, zaštiťuje. 

------------------------------------------------------------ 
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 A druhý můj dotaz se týká Územního plánu města Brna. Z tohoto návrhu územního plánu mizí desítky, 
až stovky ploch zeleně. Jenom v Židenicích se jedná o 28 ploch zeleně, z toho 17 ploch významné 
zeleně města Brna, nebo zeleně celoměstského významu. Tyto plochy se najednou mění v plochy 
bydlení, v plochy smíšených obchodních ploch, anebo v plochy komunikací a děje se tak z toho důvodu, 
aspoň tak je to odůvodněno, že jsou to plochy menší než 5 000 m², a tudíž jsou přiřazeny k nejbližší 
funkční ploše. Je tam odkaz, v tom materiálu, na metodiku města Brna, ale tato metodika je 
nedohledatelná. Tímto já prosím a žádám o to, zdali by mně mohla být tato metodika zaslána, protože 
tato metodika dle mého názoru není v souladu s vyhláškou 501/2006 Sb., která hovoří o tom, že mají 
být vyčleněny plochy nad 2 000 m². Samotný návrh územního plánu, ale pokud by ta metodika 
existovala, tak samotný návrh ji nerespektuje, protože na mnoha místech vyčleňuje plochy, které mají, 
dejme tomu, 2 500, 3 000 m², a současně jiné plochy, stejně velké, takto nevyčlení. A ten problém je 
markantní zejména u zeleně, kde samozřejmě je možné ve funkční ploše bydlení umístit park, ale 
současně to umožňuje v parku umístit bydlení, a hlavně v parku umístit například parkování. A stejný 
problém se týká ploch školství, kde z toho návrhu územního plánu mizí desítky ploch, které byly  
pro občanskou vybavenost, ať už jsou to školy, nebo jsou to domy s pečovatelskou službou a podobně. 
Právě z toho stejného důvodu, že údajně nekorespondují s touto metodikou, která je nedohledatelná. 
Já Vás tímto prosím o zaslání té metodiky, zvážení toho, zda opravdu chcete z návrhu územního plánu 
vymazat plochy zeleně a zbavit je tak ochrany. Protože v dnešní době, kdy se snažíme všichni tu zeleň 
v tom městě Brně udržet, kdy i vedení města Brna vypisuje dotace na zelené střechy, tak mně připadá 
kontraproduktivní potom tyto plochy z toho návrhu tímto způsobem odstranit a zbavit je té ochrany. Jak 
říkám, týká se to primárně ploch zeleně a ploch školství. 
 

Mgr. Petr Hladík, 1. náměstek primátorky: 

Já se vyjádřím k tomu druhému dotazu. Já sám jsem také byl překvapen, především v těch plochách 
zeleně a školství. Rozhodně budeme, pošleme tu metodiku, pokud existuje, to mně samozřejmě nedělá 
dobře po těle, pokud nejde dohledat, to s Vámi souhlasím. A co se týká těch ploch, jak školství, tak 
zeleně, tak samo město Brno bude v některých případech toto připomínkovat. Sám za sebe mohu říct, 
že bych chtěl, aby veškeré dnes funkční školy a školky byly v plochách V, to znamená té veřejné 
vybavenosti. Mně nedává logiku, když v jedné městské části, notabene na jednom náměstí, jsou  
2 školy a jedna je v plochách B a druhá je v plochách V. Byť samozřejmě v plochách B je potřeba si 
uvědomit, že školství je přípustnou funkcí, tak souhlasím, že to je špatně. Samo, my jsme se bavili  
s panem radním, že samo město bude toto připomínkovat, to samé, obdobně, v té zeleni. 
 

Odpověď RNDr. Filipa Chvátala, Ph.D., člena Rady města Brna: 

Na Z8/16. zasedání Zastupitelstva města Brna (ZMB) jste v části programu Dotazy, připomínky  
a podněty občanů vyjádřil obavu, že z návrhu nového Územního plánu města Brna mizí plochy zeleně 
a že není jednotná metodika na jejich zobrazování, co se jejich velikosti týče. Další dotaz byl ohledně 
mizení ploch pro občanskou vybavenost, zejména školství. 

Navrhovaný Územní plán města Brna vymezuje významnou zeleň s rozsahem 5 000 a více m2. 

V případě, že jde o plochu menší než 5 000 m2, musí jít o významnou zeleň z hlediska historického, 
urbanistického, městotvorného nebo celoměstského významu. Plochy této významné zeleně  
(pod 5 000 m2), které jsou graficky znázorněné v návrhu ÚP, byly určeny v Pokynech. V procesu 
vypořádání námitek/připomínek je možné „přidat“ do ÚP další plochy významné zeleně (pod 5 000 m2). 

Územní plán nemá (jako koncepční dokument), a ani nemůže (z hlediska měřítka 1 mm = 10 m) určovat, 
tj. zobrazovat, kde mají být přesně menší plochy zeleně, např. trávník 10 x 20 m. Některé funkční plochy 
v sobě spojují/slučují různé funkce, a to včetně zeleně, která je především v majetku statutárního města 
Brna.  

Požadovaná metodika je interní dokument Kanceláře architekta města Brna, který byl vytvořen  
pro dopracování návrhu územního plánu. Vyhláška 501/2006 Sb. hovoří o vymezování ploch zpravidla 
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větších než 2 000 m2. S ohledem na měřítko a velikost/rozlohu města Brna byla zvolena min. rozloha 
plochy 5 000 m2 (včetně výjimek), viz kapitola 5.7.1 METODIKA VYMEZOVÁNÍ PLOCH  
A ROZVOJOVÝCH LOKALIT v textové části odůvodnění. Územní plán je koncepční dokument, 
podrobnější řešení zeleně prověří územní studie sídlení zeleně, která bude zpracována pro celé město 
Brno. 

Školské areály/budovy jsou chráněny tím, že jsou převážně v majetku veřejné správy. 

______________________________________________________________________________ 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Z podkladů odpovědných řešitelů zpracovala:  

Jana Sovová 

Organizační odbor MMB         
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Informativní zpráva  
o vyřízení dotazů, připomínek a podnětů občanů ze zasedání Zastupitelstva města Brna 

č. Z8/17 konaného dne 12. května 2020 

________________________________________________________________________________ 

Ing. Petr Kunc: 

Petr Kunc, TOP 09.  Já mám, prosím, jeden dotaz a jednu prosbu. Moje prosba je, zda by bylo možné 
prodloužit provozní dobu veřejných toalet, které jsou na území města Brna. Protože v současné době 
se nám stává z Brna takový jeden velký pisoár, a myslím si, že nedostatek veřejných toalet k tomu velmi 
pomáhá. Proto bych chtěl poprosit, zdali by vedení města Brna mohlo zvážit prodloužení této provozní 
doby, a to jak na začátku, tak na konci pracovního dne. Děkuji. A druhý můj dotaz zní směrem  
k plánované rekonstrukci Káznice na Cejlu a přestavbu na kreativní centrum. Chtěl jsem se zeptat,  
v jakém stavu je tento projekt, jak to vypadá s dotací, jak to vypadá s kofinancováním a jak to vypadá 
vlastně s tou projektovou dokumentací? 

 

JUDr. Markéta Vaňková, primátorka: 
Možnost prodloužení provozní doby toalet ověříme, pokud to nebude nějak zásadní problém, tak 
bychom k tomu mohli přistoupit. Co se týče káznice, předpokládám, že odpověď dostanete písemně, 
vzhledem k tomu, k té šíři těch otázek. 

 

Odpověď JUDr. Jiřího Olivy, náměstka primátorky: 

Na zasedání Zastupitelstva města Brna dne 12. 5. 2020 jste se na mne obrátil s dotazem ve věci úpravy 
provozní doby veřejných toalet ve městě Brně. 

K Vašemu dotazu sděluji následující: 

velká většina veřejných WC ve městě Brně je ve správě městské části Brno-střed a stanovení provozní 
doby těchto zařízení je plně v kompetenci této městské části.  

Město Brno přímo vykonává správu pouze jediného veřejného WC, a to na ulici Nádražní vedle budovy 

Čedoku. Provozní doba tohoto zařízení je stanovena v pracovních dnech od 7:00 hod. do 18:00 hod.,  
v sobotu od 8:00 hod. do 14:00 hod. (v neděli, ve státní svátky a ostatní dny pracovního klidu je zařízení 
uzavřeno).  

Provozní doba byla po zprovoznění WC v roce 2017 opakovaně upravována s ohledem na skutečnou 
návštěvnost tohoto zařízení, která je závislá na provozu blízkého 5. a 6. nástupiště Českých drah. 

S ohledem na výše uvedené skutečnosti považujeme provozní dobu zařízení za dostatečnou. 

 

Odpověď Bc. Martina Landy, 1. místostarosty městské části Brno-střed: 

MČ Brno-střed provozuje jen některá veřejná WC nacházející se na jejím území (dalšími provozovateli 
jsou například Brněnské komunikace, Veřejná zeleň města Brna anebo Odbor správy majetku MMB),  
a to konkrétně WC na Malinovského náměstí, na Zelném trhu, v Parku Danuše Muzikářové  
při ulici Rooseveltově a na Petrově. Další dvě veřejné toalety jsou pak provozovány jako součást 
kaváren, které jsou městskou částí, coby jejich vlastníkem, provozovány prostřednictvím vybraných 
nájemců v Björnsonově sadu a v parku při Mendlově náměstí a jejichž otevírací doba proto musí 
korespondovat s provozní dobou těchto stravovacích zařízení.   

Veřejné WC Petrov má provozní dobu: pondělí-neděle, 7.30-18.30 hod.; WC Rooseveltova má provozní 
dobu: pondělí-neděle, 7.00-18.00 hod.; WC Malinovského nám. má otevřeno: pondělí-pátek,  

7.00-18.00; a WC Zelný trh: pondělí-středa, 7.00-20.00 hod. a čtvrtek-sobota, 7.00-22.00 hod. 

K tomu dodáváme, že se dlouhodobě snažíme zmíněné provozní doby upravovat dle různých akcí, 
např. když je Noc kostelů a Muzejní noc, kdy je např. WC Petrov otevřeno až do 24.00 hod., nebo  
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při adventních trzích, kdy je zase WC Zelný trh otevřeno denně až do 22 hod., a i při jiných akcích 
provozní dobu prodlužujeme. Každá taková úprava provozní doby je však závislá na pracovních 
úvazcích našich toaletářek a na to musíme brát zřetel. Přitom je také třeba brát v potaz i nedostatek 

vhodné pracovní síly na trhu práce nebo finanční náklady s provozem veřejných toalet spojené.  

Jako jedni z mála v České republice jsme od roku 2018 zrušili vybíraní poplatků za použití veřejných 
WC, tudíž všechny čtyři výše uvedené toalety jsou pro jejich uživatele bezplatné, a to i v případě toalet 
u uvedených stravovacích provozů. Městská část také podporuje dotačním programem FREE WC 
soukromé podniky, které rovněž nabízejí veřejná WC zdarma. 

Pro komplexnost ještě uvádíme, že dvě toalety s provozem 24 hodin denně jsou umístěny v parku  

na Kraví hoře, a to jako jedna z úspěšných akcí vzniklých v rámci projektu Dáme na Vás. 

Vzhledem k výše uvedenému se domnívám, že provozní doba veřejných WC provozovaných naší MČ 
je v současné době dostačující a služby v této oblasti poskytujeme na vysoké úrovni. 

------------------------------------------------------------ 

Odpověď Bc. Tomáše Koláčného, náměstka primátorky: 

Dovolte mi poděkovat za Vaše připomínky a podněty týkající se plánované rekonstrukce Káznice  
na Cejlu, které jste vznesl na zasedání Zastupitelstva města Brna č. Z8/17, konaném dne 12. 5. 2020, 
a dovolte mi sdělit následující: 

Myšlenka na zřízení kreativního centra, jehož součástí budou ateliéry, knihovna, zkušebny, 
coworkingové prostory, multifunkční sál, ale i místo paměti, a které by oživilo tento významný brownfield 
ve středu města, vznikla již v roce 2009. Díky tomu došlo k udržení objektu v městském majetku 
i k zachování jeho existence jako takové. Došlo k zaměření objektu, byl zde proveden  
stavebně-historický a stavebně-technický průzkum, nyní je v běhu pasportizace cenných historických 
prvků. V roce 2016 prohlásilo Ministerstvo kultury ČR bývalou káznici kulturní památkou. O rok později 
byly určeny limity památkové ochrany (ve spolupráci s Národním památkovým ústavem, Odborem 

památkové péče MMB, Kanceláří architekta města Brna a Odborem strategického rozvoje a spolupráce 

MMB) a město vyhlásilo architektonickou užší jednofázovou projektovou soutěž o návrh na podobu 

centra. Konkrétní podoba je součástí projektové dokumentace, na které se pracuje s výhercem 
architektonické soutěže, ateliérem KAVA. Dokumentace se opakovaně projednávala se stakeholdery 
(např. Knihovna Jiřího Mahena, JIC, Moravské zemské muzeum, Technické muzeum, kreativní 
společnosti, neziskové organizace, školy). 

Stavba by měla stát přibližně 400.000.000 Kč. V souvislosti s revitalizací tohoto objektu mělo město 
Brno v úmyslu požádat o evropskou dotaci z Operačního programu Podnikání a inovace  

pro konkurenceschopnost (OPPIK) - Služby infrastruktury (prostřednictvím nástroje ITI), která by mohla 

pokrýt až polovinu nákladů. Podmínkou žádosti o dotaci je získání pravomocného územního rozhodnutí 
a mít podanou žádost o stavební povolení. 

Dokumentace pro vydání územního rozhodnutí (DUR) byla dodána na stavební úřad MČ Brno-sever  

v červnu 2019. Na základě podané DUR stále probíhá územní řízení, neboť v rámci něho byla vznesena 
v červenci 2019 ze strany dvou účastníků řízení, kteří bydlí v ulicích Soudní a Bratislavská, tzv. námitka 
systémové podjatosti na město Brno. Od té doby se územní řízení zastavilo a dokud nebude systémová 
podjatost vyřešena, tak územní řízení nemůže pokračovat. 

Kvůli výše uvedenému tedy město Brno nemůže splnit podmínky dotační výzvy operačních programů 
EU vypsané pro současné období. Dle prvních tematických směrů nových operačních programů EU  
na období 2021-2027 je ale zřejmé, že kreativní průmysly budou i nadále podporované, a proto již nyní 
aktivně sledujeme budoucí nastavení těchto dotačních titulů s tím, že město Brno počítá, že by v jejich 

rámci podalo žádost o dotaci na přestavbu káznice na Kreativní centrum Brno. Tato žádost by mohla 
být podána hned na začátku platnosti operačních programů, tzn. v letech 2021 nebo 2022. 
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Projekt byl po diskusích se stakeholdery – pamětníky a paměťovými institucemi – výrazně rozšířen  
o muzejní část (ženský dvůr a přilehlé křídlo). O financování muzejní části (spolupráce s Moravským 
zemským muzeem) se průběžně jedná s Ministerstvem kultury ČR, ve fázi přípravy je memorandum  

o vzájemné spolupráci. K dočasnému oživení káznice, předtím, než dojde k výraznějším stavebním 
zásahům, dochází systematicky už nyní, a to edukativně-kulturními akcemi v režii spolku Tripitaka,  
TIC Brno, Paměti národa aj.) - vizte Káznice žije a Káznice LIVE (nově vzniklo streamovací studio 
reagující na koronavirovou krizi). 

_____________________________________________________________________________ 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Z podkladů odpovědných řešitelů zpracovala:  

Jana Sovová 

Organizační odbor MMB         
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